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el 2018, lo que hemos hecho es también presentar una 
enmienda a los presupuestos solicitando que se inviertan 
en los accesos del puerto y en la mejora de las instalaciones 
sobre unos 600 .000 euros . Muy lejos de ese 1 .600 .000 euros 
que debería estar recibiendo el puerto de Denia cada año 
desde años inmemoriales .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Woodward .

La consellera acabarà de contestar-li .

Quan vosté vullga .

La senyora consellera d’Habitatge, Obres Públiques i 
Vertebració del Territori:

Gràcies, senyor president .

Mire, senyoria, respecte al projecte de pressupostos de l’any 
2018 indicar-li –ja li he indicat el 2016 i 2017–, concreta-
ment en 2018 està prevista la reparació del contracte lici-
tat a principis del 2017 i que té una modificació econòmica, 
120 .000 euros; la prolongació del moll de la Ribera, 55 .000, 
i el pantalà fix del trànsit de la badia de 28.000 euros; més 
la rehabilitació de l’antiga llotja que està fent la conselleria 
d’habitatge, a través de la Direcció General d’Habitatge en un 
PIB –que va quedar penjat– per un import de 991 .403 euros .

És evident, com molt bé indica vosté, el principi de caixa 
única que regix la distribució econòmica en este govern, i un 
altre principi que jo li he reiterat en moltes ocasiones que és 
el principi de solidaritat . No només eixe 40%, no el principi 
de caixa única ens indica que ha d’anar dirigit a les prioritats 
que es marquen en este govern, i per tant les prioritats són 
les que són i estan molt vinculades al manteniment de serveis 
bàsics i a l’estat de benestar .

Dit això, he de dir-li que malgrat que el port de Dénia afor-
tunadament és un dels ports més potents que tenim a la 
Comunitat Valenciana, vinculat a l’interés de la Generalitat 
valenciana, n’hi ha uns altres ports que malauradament no 
tenen el potencial i la projecció que el port de Dénia, i per 
això regix també a l’hora de la distribució econòmica el prin-
cipi de solidaritat . I, per tant, vosté sap molt bé que eixe 
40% no va automàticament al port de Dénia sinó que s’ha 
de distribuir entre els diferents ports que depenen de la 
Generalitat valenciana .

Per tant, eixa és la posició d’este govern i és el que anem 
a mantindre ara i després de l’aprovació del projecte de 
pressupostes . Perquè ho reiteraré, sempre que vosté em 
pregunte pel port de Dénia, el principi de caixa única i el 
principi de solidaritat entre els diferents ports, els que més 
ingressos tenen compensant a aquells ports que són menys 
competitius i en els que cal també invertir .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, honorable consellera .

Passem a la següent pregunta de control al Consell que és la 
1 .119, que formula la il·lustre diputada María José Catalá a 
la vicepresidenta i consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives 
sobre la situació dels centres de menors .

Senyoria, diputada Catalá, té vosté la paraula .

La senyora Catalá Verdet:

Gràcies, senyor president .

¿Asume, señora vicepresidenta, responsabilidades políticas 
por la situación en la que se encuentran los centros de meno-
res de la Comunidad Valenciana?

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria .

Li contestarà la vicepresidenta del Consell .

Quan vosté vullga .

La senyora consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives:

Gràcies, senyor president .

Bona vesprada .

Gràcies, senyora Catalá .

No només assumisc les responsabilitats, també les exer-
cisc tots els dies per a arreglar un sistema de residencial de 
persones menors d’edat que vostés abandonaren i que vostés 
deixaren sense rumb i que vostés deixaren en una situació 
que no es pròpia d’una democràcia avançada.

I, per tant, hem treballat pel nou model residencial que serà 
una realitat abans d’acabar l’any, i que jo li vaig explicar ja el 
24 de maig d’enguany els detalls d’eixe nou model residencial 
que millora en molt allò que ens vàrem trobar .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, vicepresidenta .

Continua la pregunta de control .

Senyoria, té vosté la paraula .
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La senyora Catalá Verdet:

Gràcies, senyor president .

Bueno, una respuesta previsible, señora vicepresidenta: 
la culpa es del PP . ¿Sí? Era una respuesta bastante previsi-
ble . Pero es una respuesta que va a dejar de valer, evidente-
mente, va a dejar de tener utilidad y usted no va poder seguir 
utilizando esa respuesta, señora vicepresidenta .

Mire, porque es usted la que ejecutó un 0% de las inversiones 
en centros de menores en el año 2016 y no el PP; porque es 
usted la que a 30 de septiembre del 2017 ha ejecutado solo 
el 54% del programa de menores e infancia, o el 49% de los 
gastos de funcionamiento, o que ha pagado solo el 45% del 
presupuesto, o que solo ha ejecutado el 13% del presupuesto 
de inversiones entre los que están los centros de menores .

Y sí, señora Oltra, es usted, con usted pasó el incidente, y 
alguien tendrá que asumir la responsabilidad, de una agresión 
e insultos racistas a un niño interno en un centro de menores 
por parte de una cuidadora durante el traslado de menores a 
sus colegios de Segorbe, una vez la conselleria –le recuerdo– 
decidió cerrar el centro de acogida La Resurrección sin moti-
vos, como se ha sabido ahora, tras la investigación judicial .

Y, claro, también es usted –y yo me planteo si asume sus respon-
sabilidades políticas– la que tardó un año, un año, tras dispo-
ner de un informe de la fiscalía en trasladar a los niños y a los 
menores de Monteolivete . Y también es usted, ¡fíjese!, ¡es 
usted!, es usted la que ha propiciado el traslado de los menores 
de Monteolivete a Segorbe, ¡ah!, perdón, a Buñol sin reunir las 
mínimas condiciones . Porque, mire, usted sabía que el centro de 
Buñol no requería las condiciones mínimas para que los niños 
fueran trasladados, y lo sabía desde el primer momento, pero 
además el Síndico de Greuges se lo dijo el 21 de septiembre de 
2017 . Tiene usted una recomendación y una queja .

¿Sabe lo que le dice? Mire, que el equipamiento básico del 
centro sigue siendo insuficiente e inadecuado; la organización 
y dinámica interna del centro no asegura el cumplimiento de lo 
dispuesto normativamente; excede de forma muy importante 
la ratio establecida legalmente; la estabilidad de la plantilla 
es muy precaria; hay bajas sin cubrir desde el mes de enero; 
en las entrevistas mantenidas con la dirección del centro, el 
equipo técnico y el personal educativo se percibe una confron-
tación entre las partes; el número de plazas es muy limitado 
para abarcar la provincia de Valencia, provocará la sobreocu-
pación permanente; menores que sobrepasan con creces 45 
días de estancia; dificultades en la derivación; falta de recur-
sos; falta de agilidad en la elaboración del programa de inter-
vención; falta de medidas de seguridad; y también se considera 
que limitar la intervención para la mejora del funcionamiento 
del centro de recepción de menores de Valencia a un cambio 
de instalaciones sin intervenir sobre la dinámica profesional 
resulta claramente insuficiente.

Y usted sabía esto, sabía esto a raíz de esa queja del Síndic 
de Greuges el 21 de septiembre del año 2017, después de 
que hubo un reyerta en agosto en el centro entre menores 
pero antes de que se produjera un incidente con una niña 
que se cortó y que no fue notificado a los servicios de la UCI, 
también antes de la agresión sexual de octubre a una menor 
del centro por parte de otros compañeros, y antes también 
de otros incidentes en el mismo centro de menores .

Señora Oltra, usted ha sido consciente desde el minuto cero de 
las dificultades del centro de Buñol, ha sido consciente desde 
el primer momento pero ha sido consciente, además, avisada 
por la sindicatura de greuges . Y ¿sabe cuándo ha actuado? 
Cuando ha habido una denuncia de un sindicato (algú tus) para 
que fuera una inspección de trabajo, inspección de trabajo 
que por cierto espero que nos dé la información de los resul-
tados de esa inspección de trabajo . Ha reaccionado cuando ha 
habido una visita sorpresa de la fiscalía de menores que le ha 
dado un mes para resolver todas las incidencias del centro .

Sabe, señora Oltra, yo creo que eso es tener responsabilida-
des políticas, saber las deficiencias de un centro, conocer-
las, ser advertida; ser advertida textualmente y por escrito 
de las deficiencias y tolerar que continúen, y solo reaccionar 
cuando la fiscalía de menores va de forma sorpresiva y le dice 
a usted que tiene un mes .

Para mí eso, con independencia de todo lo demás, es su respon-
sabilidad política . ¿Ya me dirá usted cómo me va a contestar 
ahora diciéndome que eso es responsabilidad del PP?

Señora Oltra, eso es su responsabilidad y algún día tendrá 
que empezar a asumirlo .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria .

Li contestarà la vicepresidenta del Consell .

Li donem la paraula a la vicepresidenta .

Quan vosté vullga .

La senyora consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives:

Moltes gràcies, senyor president .

Mire, jo crec que vosté ha d’estudiar un poquet més, sí, ha 
d’estudiar un poquet més i treballar un poquet més . Jo crec 
que vosté no té ni idea del que és un centre de recepció, no té 
ni idea del que és el sistema residencial dels xiquets i xique-
tes en situació de desprotecció perquè vosté diu moltes 
coses i no es corresponen amb la realitat . I vosté ha de saber 
que un centre de recepció és un centre de curta estada on als 
xiquets i xiquetes se’ls deriva a altres centres .

Mire, em diu vosté que superem àmpliament els 45 dies 
màxims d’estada . ¡Mentix!, mentix o ignora . (Veus) Mire, en 
este moment estem en 46 dies .

El senyor president:

Senyoria .
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La senyora consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives:

¿Sap vosté en quant ens trobàrem la mitjana quan arribàrem al 
juliol de 2015? ¡En 18 mesos que ho tenien vostés! De 18 mesos 
hem passat a 46 dies i en algun moment hem estat en 34 dies .

Mire, vosté diu que només quan ens va advertir el síndic vam 
treballar . No, nosaltres sabíem que eixe centre tenia problemes .

¿Sap també què diu un informe de fiscalia i del síndic? Que els 
problemes que tenia el centre de Montolivet –que és el tras-
lladat a Bunyol– vénen de molt lluny, que no són recents .

¿Sap també vosté el que diu el síndic en eixe informe al qual 
vosté fa referència? Diu, «las instalaciones del centro de 
Buñol han sido reparadas –per este govern–, y en general 
presentan unas buenas condiciones higiénicas y de habita-
bilidad». Açò ho diu el síndic en eixe informe, que es veu que 
no tenim el mateix informe. I, a més, diu, «que el traslado 
del centro de recepción de Valencia desde su antigua ubica-
ción a las nuevas instalaciones sitas en Buñol ha supuesto 
una mejora sustancial en cuanto a las condiciones básicas de 
estancia». Açò ho diu el Síndic de Greuges en eixe informe.

Que n’hi ha problemes; els n’hi ha . N’hi ha problemes de vint 
anys d’abandonament, senyora Catalá, que no s’arreglen en 
dos anys, no s’arreglen en dos anys . Però, mire, jo li diré el 
que hem fet, perquè el problema no es tindre problemes, el 
problema és posar solució . I nosaltres el que estem és posant 
solució . (Soroll de papers)

¿Què hem fet? Mire, personal de reforç des del 15 de novem-
bre: 3 mediadores interculturals; 10 auxiliars de controls 
i mig agent d’igualtat; un auxiliar de control de reforç; una 
persona de forma continuada i dos persones a un quart 
de jornada per a supervisar –seguint les indicacions del 
síndic–, per a acompanyar a l’equip professional –que durant 
anys se’ls ha ignorat i no s’ha treballat amb ells– a millo-
rar les metodologies i les seues capacitats per a treballar 
amb xiquets i xiquetes . I n’hi havia una aula de professors a 
Montolivet, a Bunyol n’hi ha dos que ja estan funcionant, 14 
joves en l’aula de pas i la resta en la d’alfabetització .

¿Sap vosté? Vosté també mentix quan diu que la xiqueta que 
va tindre l’accident a Bunyol va estar sis dies en l’UCI, en va 
estar dos i els treballadors del centre, efectivament, van fer 
tot el possible per a eixir d’eixa situació . Vosté també mentix . 
Es va informar a la fiscalia per part de la policia local de 
Bunyol, la fiscalia estava informada d’este incident, i estava 
informada perquè així és com s’ha de fer i s’ha de treballar, 
coses que vostés no feien .

Perquè, miren, ¿sap vosté el que li dien a vostés la fiscalia 
en 2008? S’ha de desmassificar el centre. 98 xiquets en un 
centre de capacitat per a 56, quasi el doble de xiquets en el 
centre. I els digueren en 2008 que havien de desmassificar.

En 2011, a vostés els digueren que havien de traslladar el 
centre; a nosaltres, efectivament, la fiscalia ens va fer eixa 
recomanació en l’any 2016, a l’abril de l’any 2016, i un any 
i tres mesos després els xiquets estaven traslladats, el que 
vostés en huit anys no havien fet .

Eixa és la gestió del botànic i l’altra és la seua gestió, de la que 
vostés ja han hagut de respondre, per això estan seguts ahí .

I el que li recomane és que millore el seu treball de l’oposició . 
No mentisca o no ignore, perquè ja no sé si vosté mentix 
conscientment o simplement no treballa i no coneix els 
temes i no s’entera . Me temo que es lo segundo, cosa que 
resulta prou…

El senyor president:

Senyoria .

La senyora consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives:

 . . .decebedora . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies .

Continuem amb la sessió de control, ara amb la pregunta que 
formula la il·lustre diputada Maria Josep Ortega a la vicepre-
sidenta del Consell .

Senyoria, té vosté la paraula .

La senyora Ortega Requena:

Gràcies, president .

Senyora vicepresidenta .

Quan en el 2015 es va produir el canvi polític, a la nostra 
terra ens vam trobar la falta de gestió del govern anterior . Sí, 
efectivament, com estem constatant .

Les seues irresponsabilitats van fer que 40 .000 persones mori-
ren sense rebre ajuda de la dependència, que moriren sense 
rebre el que pel dret els pertanyia . Tal com va desvelar en 2016 
un informe de la sindicatura de greuges, n’hi havia fins a cinquanta 
mesos de retard en la valoració de l’atenció de la dependència .

Com vosté sap millor que ningú, expedients ocults en els 
calaixos; peticions d’informació que es negaven reiterada-
ment; impagaments generalitzats de la renda garantida, és 
a dir, l’abandonament de la política social valenciana i de la 
ciutadania, dels més necessitats .

Doncs, bé, a l’inici de la legislatura n’hi havia 45 .000 perso-
nes sense atendre . En estos moments, dos anys després, el 
sistema d’atenció a la dependència atén a 58 .957 persones a 
través d’algun tipus de servei o prestació econòmica .

De gener a setembre d’este any s’han resolt un total de 
10.138 resolucions; des de juliol del 2015 fins a octubre del 
mateix any es van incorporar 32.283 nous beneficiaris al 
sistema, un increment de les sol·licituds que, per posar un 
exemple, solament al setembre d’este any quadruplicà la xifra 
que l’any passat era de 2 .414 sol·licituds noves en un mes .


